



الجمعية العامة الـ145 للاتحاد البرلماني الدولي

كيغالي، رواندا

15-11 تشرين الأول/أكتوبر 2022



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

FYP/145/A.1-rev

26 أيلول/سبتمبر 2022

منتدى البرلمانيين الشباب

جدول الأعمال المؤقت

1. إقرار جدول الأعمال

2. الكلمات الافتتاحية

3. التحديات بشأن مشاركة الشباب

سيقيم المنتدى التطورات الأخيرة في مشاركة الشباب العالمية والوطنية في البرلمان. سينظر البرلمانيون الشباب في النجاحات، والتحديات الحالية، ويتوصلون إلى نتائج، ويقدمون توصيات.

وستقدم لجنة عامة عما قام الاتحاد البرلماني الدولي به منذ آذار/مارس 2022 لدعم مشاركة الشباب، والأنشطة المقررة للعام 2022 و2023. سيدعى أعضاء المنتدى إلى مناقشة الأنشطة الماضية التي جرت وتلك المستقبلية المقرر إجرائها.

وسيستمع المنتدى من المنظمات الشريكة بشأن الفعاليات القادمة.

4. المساهمة في عمل الجمعية العامة الـ145

تماشياً مع هدف المنتدى المتمثل في تسليط الضوء على منظور الشباب في عمل الجمعية العامة وقراراتها، سيتبادل أعضاء المنتدى وجهات النظر من منظور شبابي حول:

- موضوع المناقشة العامة للجمعية العامة الـ145، بعنوان المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) والبرلمانات المراعية للمنظور الجندي باعتبارها دوافع للتغيير من أجل عالم أكثر صموداً وسلاماً.



- مشروع القرار الذي سيجري النظر فيه في الجمعية العامة الـ145، بعنوان *النزخم البرلماني لدفع عجلة التنمية المحلية والإقليمية للبلدان التي تشهد مستويات عالية من الهجرة الدولية ووقف جميع أشكال الاتجار بالبشر وانتهاكات حقوق الإنسان، بما في ذلك تلك التي ترعاها الدولة، الذي ستنظر فيه اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان.*

5. وضع حيز التنفيذ حملة "أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!": جلسة أسئلة وأجوبة حول توجيه

الشباب الطامحين للبرلمان وتمكينهم

دعت حملة "أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!" البرلمانيين وغيرهم إلى اتخاذ واحد أو أكثر من التعهدات الستة التي حددها البرلمانيون الشباب ليكونوا أكثر تأثيراً في تعزيز مشاركة الشباب في البرلمان. يعقد منتدى البرلمانيين الشباب سلسلة من الجلسات للتعلم في كل تعهد من التعهدات الستة للحملة للتعلم من بعضهم البعض والعمل من أجل مشاركة الشباب. ركز المنتدى في الجمعية العامة الـ 143 في مدريد، على التعهد رقم 3 من الحملة المتعلقة بدعم قنوات الشباب في البرلمان. وفي الجمعية العامة الـ 144 في نوسا دوا، عقدت جلسة مماثلة بشأن التعهد رقم 1 من الحملة المتعلقة بتعزيز حصص الشباب.

وسيعقد المنتدى في هذه الجمعية العامة الـ 145 جلسة أسئلة وأجوبة حول التعهد رقم 5 من الحملة المتعلقة بتوجيه الشباب الطامحين إلى المنصب البرلماني.

وترد ممارسات لإشراك الشباب الطامحين في السياسة في العديد من البلدان. يمكن أن تكون بمثابة فرص لتوجيه الشباب وتوفير نقاط انطلاق لمساعدتهم السياسية في المستقبل. يمكن أن تكون رسمية، مثل برامج الإرشاد الرسمية، والمقاعد المحجوزة في البرلمانات لقادة برلمانات الشباب، وأجنحة شباب الأحزاب السياسية. كما يمكن أن تكون أقل رسمية، مثل التوجيه الفردي من قبل البرلمانيين، والفعاليات المخصصة للشباب في البرلمان والاجتماعات مع البرلمانات الوهمية الشبيهة بالشباب.

وإن الهدف من جلسة الأسئلة والأجوبة هو تقديم منبر للبرلمانيين الشباب للإبلاغ عن تجاربهم و / أو تجارب وممارسات برلمانهم في توجيه وتمكين الشباب الطامحين إلى مناصب سياسية، فضلاً عن توفير منبر لأولئك الذين يحرصون على فعل المزيد في بلدانهم من خلال التعلم من الآخرين.



وإن البرلمانين الشباب مدعوون للحضور مستعدين لتبادل الخبرات بشأن أحد الأسئلة التالية (مدة التحدث ثلاث دقائق):

- ما هي الممارسات - الرسمية أو غير الرسمية - التي أثبتت نجاحها في توجيه أو تمكين الشباب الطامحين في بلدانكم؟ يمكن أن يشمل ذلك برامج الإرشاد أو برلمانات الشباب أو ببساطة التوجيه الفردي.
- ما هي التحديات التي تواجه إنشاء مبادرات الإرشاد أو التمكين في بلدانكم، أو الارتقاء بالمبادرات الحالية إلى آفاق جديدة؟
- كيف يمكن للبرلمانين الشباب تشجيع المزيد من كبار البرلمانين على أن يكونوا نشطين أيضاً في التعامل مع الشباب الطامحين؟

ويشجع البرلمانيون الشباب على المشاركة خطياً بمساهمات أكثر شمولاً لإحدى أو أكثر من الأسئلة المذكورة أعلاه.

6. الأعمال التحضيرية للجمعية العامة الـ 146 (آذار/مارس 2023)

باعتبارها ممارسة معتادة، سيعقد المنتدى للجمعية العامة الـ 146 من خلال مناقشة القرارات المقبلة المدرجة في جداول أعمال اللجان الدائمة للاتحاد البرلماني الدولي، من منظور الشباب: الهجمات والجرائم الإلكترونية: المخاطر الجديدة على الأمن العالمي، التي ستنتظر فيها اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين؛ والجهود البرلمانية المبدولة لتحقيق رصيد كربون سلبي في الغابات، التي ستنتظر فيها اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة. ستم دعوة أعضاء المنتدى إلى الموافقة على مقرر يعينه مجلس منتدى البرلمانين الشباب لتقديم تقرير استعراضي شبابي عن كل موضوع من هذه المواضيع إلى اللجنة الدائمة.

7. انتخاب أعضاء مجلس منتدى البرلمانين الشباب

سينتخب المنتدى عضو مجلس من المجموعة العربية ليحل محل سعادة السيد مبارك عبدالله العجمي (دولة الكويت) الذي لم يعد عضواً في المجلس.

8. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

145th IPU Assembly

Kigali, Rwanda
11-15 October 2022



145th IPU ASSEMBLY
2022 | Kigali, Rwanda

FYP/145/A.1-rev
26 September 2022

Forum of Young Parliamentarians

Provisional agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Opening remarks**
3. **Updates on youth participation**

The Forum will take stock of recent developments in global and national youth participation in parliament. The young parliamentarians will reflect on successes and current challenges, draw conclusions, and make recommendations.

An overview of what the IPU has done since March 2022 to support youth participation and the activities planned for 2022 and 2023 will be provided. Members of the Forum will be invited to discuss both these past and planned future activities.

The Forum will hear of coming youth-related events from partner organizations.

4. **Contribution to the work of the 145th Assembly**

In line with the objective of the Forum to mainstream youth perspectives in the work and decisions of the Assembly, members of the Forum will exchange views from a youth perspective on:

- The theme of the General Debate of the 145th Assembly, entitled *Gender equality and gender-sensitive parliaments as drivers of change for a more resilient and peaceful world*
- The draft resolution under consideration at the 145th Assembly, entitled *Parliamentary impetus to local and regional development of countries with high levels of international migration and to stopping all forms, including state-sponsored, of human trafficking and human rights abuses*, to be considered by the Standing Committee on Democracy and Human Rights.

5. **Putting the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign into action: Q&A session on mentoring and empowering young aspirants to parliament**

The *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign calls on parliamentarians and others to take one or more of the six pledges identified by young MPs to be most impactful in enhancing youth participation in parliament. The Forum of Young Parliamentarians is holding a series of sessions to dig deeper into each of the six campaign pledges to learn from each other and to act for youth participation. At the 143rd Assembly in Madrid, the Forum focused on Pledge 3 of the campaign pertaining to supporting youth channels in parliament. At the 144th Assembly in Nusa Dua, a similar session was held on Pledge 1 of the campaign pertaining to the promotion of youth quotas.

#IPU145

At this 145th Assembly, the Forum will have a Q&A session on Pledge 5 of the campaign pertaining to mentoring young aspirants to parliamentary office.

Practices to engage young aspirants in politics exist in many countries. They can serve as opportunities to mentor young people and provide steppingstones for their future political pursuits. They can be formal, such as official mentorship programmes, reserved seats in parliaments for leaders of youth parliaments, and political party youth wings. They can also be less formal, such as individual mentoring by MPs, ad hoc events for young people in parliament and meetings with youth-like mock parliaments.

The objective of the Q&A session is to offer a platform for young MPs to report on their and/or their parliament's experiences and practices in mentoring and empowering young aspirants to political office, as well as to provide a platform for those keen to do more in their own countries by learning from others.

Young parliamentarians are invited to come prepared to share experiences on one of the following questions (speaking time of three minutes):

- What practices – either formal or informal – have proven successful in mentoring or empowering young aspirants in your countries? This can include mentorship programmes, youth parliaments, or more simply individual mentoring.
- What are the challenges to establishing mentorship or empowerment initiatives in your parliament, or advancing existing ones to new heights?
- How can young parliamentarians encourage more senior parliamentarians to also be active in engaging with young aspirants?

Young MPs are encouraged to share in writing more thorough contributions to one or more of the questions listed above.

6. Preparations for the 146th Assembly (March 2023)

As per usual practice, the Forum will prepare for the 146th Assembly by discussing from a youth perspective the forthcoming resolutions on the agendas of the IPU Standing Committees: *Cyberattacks and cybercrimes: The new risks to global security*, to be considered by the Standing Committee on Peace and International Security; and *Parliamentary efforts in achieving negative carbon balances of forests*, to be considered by the Standing Committee on Sustainable Development. The members of the Forum will be invited to approve the appointment of a Rapporteur nominated by the Board of the Forum of Young Parliamentarians to provide a youth overview report on each of these subjects to the respective Standing Committee.

7. Election to the Board of the Forum of Young Parliamentarians

The Forum will elect **one Board member from the Arab Group** to replace Mr. M. Alajmi (Kuwait) who is no longer a member of the Board.

8. Any other business